

inscrites dans la loi et sont sujettes aux modifications qui peuvent être apportées à la politique gouvernementale. L'une de mes premières préoccupations, après mon élection à la présidence de la société, a consisté à trouver un président pour le comité du programme du congrès de 1975. J'y suis parvenu seulement en août. M. Roderick Macleod de l'Université de l'Alberta a aimablement accepté cette lourde tâche et le rapport qu'il a soumis au conseil, l'automne dernier, indique que les préparatifs vont bon train. Un programme provisoire a déjà été envoyé aux membres et tous les avis concernant l'assemblée annuelle et l'inscription au congrès leur parviendront de l'Université de l'Alberta où celui-ci se tiendra cette année. La réception que le président de l'université responsable du congrès avait l'habitude d'organiser a été abolie d'un commun accord. Nous entendons, cependant, en préparer une pour les membres de la société qui devront défrayer le coût de leurs consommations. Le professeur Macleod a insisté sur l'importance de recevoir une copie de toutes les communications à la date exigée. Il a demandé et reçu du conseil l'autorisation de canceler toutes les séances où cette condition ne sera pas remplie.

Conformément à une résolution de l'assemblée annuelle de 1971, nous avons formé un comité ad hoc, présidé par M. J.C.M. Ogelsby, pour commencer à préparer le congrès de 1976 et vous serez heureux d'apprendre que ce comité s'est déjà mis à l'oeuvre. Ses membres ont suggéré que les Révolutions constituent le thème du congrès de 1976 qui aura lieu à l'Université Laval. Les membres sont invités à faire part de leurs suggestions au comité. Le conseil a aussi discuté la composition du comité du programme. Il en est venu à la conclusion que l'élection de tous ses membres n'assure pas une représentation équitable des historiens, suivant leur champ de spécialisation. Voilà pourquoi l'assemblée annuelle de 1975 élira seulement le président. Celui-ci, de concert avec le comité exécutif, nommera les autres membres pour donner au comité une plus grande représentativité. Si cette résolution est adoptée, nous élirons donc au mois de juin 1975, un président pour le comité du programme de 1977 et un comité du programme pour le congrès de 1976. Nous entendons, évidemment, présenter la candidature de la plupart, sinon celle de tous les membres du comité ad hoc chargé de préparer le programme de 1976.

J'aimerais terminer en mentionnant l'énorme travail de révision que nous avons entrepris au sujet de notre système de comités plutôt compliqué, grâce au travail accompli par notre président sortant de charge et nos infatigables secrétaires. Vous obtiendrez des renseignements supplémentaires sur les comités, dans les pages suivantes du Bulletin de même qu'à l'assemblée annuelle qui aura lieu à Edmonton, du 4 au 7 juin. J'espère que plusieurs parmi vous pourront y assister.

J.B. Conacher

AVIS DU COMITE DES MISES EN CANDIDATURE

Le président du comité des mises en candidature, Peter F. Neary, invite les membres de la société à lui faire part de leurs suggestions pour trouver:

- (1) deux candidats pour le poste de vice-président.
- (2) au moins huit candidats et au plus douze pour remplir quatre postes au conseil. Le comité désire vivement assurer une représentation régionale équitable. Dans le moment, le conseil ne compte aucun représentant des provinces maritimes. Le comité veut aussi que les membres du conseil appartiennent à des secteurs de recherche aussi variés que possible.
- (3) au moins quatre et pas plus de six candidats pour remplir les postes vacants au comité des mises en candidature.
- (4) des candidats pour occuper les trois postes disponibles au comité du programme de 1976.
- (5) un président pour le comité du programme de 1977. Lors d'une réunion, tenue le 19 octobre 1974, le conseil a passé une résolution en vertu de laquelle seul le président du comité du programme serait élu dans l'avenir. Les présidents du comité du programme seront élus deux ans avant la tenue du congrès qu'ils seront chargés d'organiser. Le président élu au mois de juin 1975 sera donc responsable de la formation du comité qui devra préparer le congrès de 1977.

Les membres devront faire parvenir leurs suggestions, avant le 28 mars 1975, à M. Neary, Department of History, Social Science Centre, University of Western Ontario, London, Ontario.

A REQUEST FROM THE NOMINATING COMMITTEE

The chairman of the Nominating Committee, P.F. Neary, invites members to send him suggestions for candidates for the posts that must be filled at the June Annual Meeting.

The CHA Nominating Committee is required to:

- (1) Nominate at least two persons for vice-president.
- (2) Nominate at least eight and no more than twelve persons for the four Council positions. The Committee is anxious to obtain fair regional and subject representation on Council. At present, there is nobody on Council from the Atlantic Provinces.
- (3) Nominate at least four and not more than six for the two Nominating Committee vacancies.
- (4) Nominate candidates for the three open positions on the 1976 Programme Committee.
- (5) Nominate a chairman for the 1977 Programme Committee. By a motion passed at its October 19, 1974, meeting the Council of the CHA decided that in future only the chairman of

the Programme Committee would be elected. Programme chairmen will be elected two years before the meetings for which they are responsible. Thus the chairman elected in June, 1975, will be responsible for the formation of a committee to prepare the 1977 programme.

Professor Neary asks that suggestions be sent to him not later than March 28, 1975, at the Department of History, Social Science Centre, University of Western Ontario, London, Ontario.

REQUESTS FOR PAPERS FOR THE 1976 MEETING

The Council has struck an ad hoc committee to prepare the programme for the 1976 meeting at Laval. Anyone interested in presenting a paper at this meeting is requested to send a 250 word précis of his proposed topic to the committee chairman, J.C.M. Ogelsby, Department of History, Social Science Centre, University of Western Ontario, London, Ontario. The deadline for submissions is March 28. The call for papers at this time is in conformity with the changes approved at St. John's in 1971. At that time Council accepted the principle that the programme for the annual meeting should be prepared and ready one year in advance. Since the committee will be making its decisions on sessions in early April it is absolutely imperative that proposals reach the committee chairman on or before the date indicated. If there are any questions concerning submissions interested members may contact the chairman, or other members of the committee: C.B. Koester, University of Regina; Frederick Krantz, Concordia University, Montreal; Marc La Terreur, Université Laval; Desmond Morton, University of Toronto.

AVIS AU SUJET DU CONGRES DE 1976

Le conseil de la Société historique du Canada a formé un comité ad hoc pour préparer le programme du congrès de 1976 qui se tiendra à l'Université Laval. Quiconque serait intéressé à présenter une communication à ce congrès est prié d'envoyer un résumé de 250 mots au président du comité, J.C.M. Ogelsby (Department of History, University of Western Ontario, London, Ontario), avant le 28 mars. Cet avis découle des changements qui ont été apportés, en 1971, à la préparation des congrès annuels. Cette année-là, le conseil avait souhaité que le programme des futurs congrès soit préparé une année à l'avance. Puisque le comité déterminera, au début d'avril, le sujet des séances du congrès de 1976, il est essentiel que les propositions relatives aux communications parviennent au président avant la date précitée. Les membres de la société qui désiraient obtenir des renseignements supplémentaires peuvent entrer en contact avec le président ou l'un des autres membres du comité: C.B. Koester, University of Regina; Frederic Krantz, Concordia University, Montréal; Marc La Terreur, Université Laval; Desmond Morton, University of Toronto.

LE PRIX COREY 1974/THE COREY PRIZE 1974

Depuis 1966, la Société historique du Canada et l'American Historical Association décernent tous les deux ans le prix Albert B. Corey, d'une valeur de \$1,000, au meilleur ouvrage touchant l'histoire du Canada et des Etats-Unis ou les relations entre les deux pays. Feu Albert B. Corey, ancien président du comité conjoint SHC/AHA, proposa la création du prix qui porte son nom, dans le but d'encourager les études canado-américaines.

D.M.L. Farr et Mason Wade s'étaient vus confier, l'an dernier, la tâche d'attribuer le prix de 1974, à l'un des ouvrages parus entre le 1er janvier 1971 et le 31 décembre 1973. Leur choix s'est porté sur les mémoires de feu Lester B. Pearson, intitulés Mike. Robert Bothwell, président de la section canadienne du comité conjoint SHC/AHA, accepta le prix au nom de Mme Pearson, lors du congrès annuel de l'American Historical Association, à Chicago. Il le remit à Mme Pearson, le 3 janvier 1975, en compagnie de M. Farr, de Jacques Monet, s.j., vice-président de la Société historique du Canada, et de S.F. Wise, président sortant de charge.

On trouvera ci-dessous le mot d'éloge que les juges avaient joint au prix.

* * *

The Albert B. Corey Prize in Canadian-American Relations, jointly sponsored by the CHA and the American Historical Association, has been awarded every two years since 1966, along with the sum of \$1000, to the best book dealing with the history of Canadian-American relations or the history of both countries. The prize is a memorial to the late A.B. Corey, one-time chairman of the joint CHA/AHA committee, who originated the idea of this award to encourage study in the field.

Books published between January 1, 1971 and December 31, 1973 were eligible for the 1974 prize. The choice of the judges, Mason Wade and D.M.L. Farr, fell upon Mike, the two volumes of memoirs by the late Lester B. Pearson. The prize was awarded at the annual convention of the AHA in Chicago, and accepted on behalf of Mrs. Pearson by Robert Bothwell, chairman of the Canadian section of the joint CHA/AHA committee. Professor Bothwell in turn presented the award to Mrs. Pearson on January 3, 1975. He was accompanied by Professor Farr, Jacques Monet, s.j., CHA vice-president and S.F. Wise, past president of the association.

The judges' citation reads as follows:

We are of opinion that Mike: The Memoirs of the Rt. Hon. Lester B. Pearson, vol. I, 1972; vol. II, 1973 (Toronto, University of Toronto Press; New York, Quadrangle Books Inc.), constitutes the most valuable and enduring contribution, both to knowledge of the Canadian-American relationship and the history of both countries, to have been published between 1971 and 1973. The choice has

been a difficult one, for there has been a singular number of notable books published or written in our area during this period. We are confident that in the long run the most significant addition to the field has been made with the memoirs of a man who was trained as an historian and taught as one before launching upon a dedicated career as a public servant. Thanks to the personal insights derived from his role in the conduct of the relationship, both in Ottawa and Washington, Mr. Pearson was able to provide a unique view of the history of his times in his memoirs. While he received the valuable assistance of John A. Munro and Alex. I. Inglis, who gave him editorial help and finished the task after his death, Mr. Pearson alone made possible essential official and private documentation whose release might otherwise have been delayed. Lester B. Pearson, who taught and undertook research in his final years after leaving public life, continued to serve the cause of history until his death. His memoirs represent a major addition to the literature of Canadian-American studies.

CHA COMMITTEES/LES COMITÉS DE LA SHC

The president's letter has made reference to an extensive revision and rationalization of the CHA committee structure. This process is now near completion and will form the subject of an editors' report in the Spring newsletter. In the meantime, the following section will provide readers with a list of CHA committees and their members. This list will be brought up to date each year in the Winter newsletter.

* * *

Le président, dans sa lettre, a fait allusion à la réorganisation entreprise au sujet de la structure des comités de la SHC. Ce travail est en voie de réalisation et fera l'objet d'un rapport des éditeurs dans le prochain Bulletin. Dans l'intervalle, la liste des comités et de leurs membres est portée à votre connaissance et une remise à jour apparaîtra, chaque année, dans le Bulletin.

1. Elective Committees/Comités électifs

Programme Committee/Comité du programme

R.C. Macleod (Alberta, Chairman)
C.B. Koester (Regina)
J.C.M. Ogelsby (Western Ontario)
R. Durocher (Montréal)
L. Hertzman (York)
L. Upton (UBC)

Nominating Committee/Comité des mises en candidature

P.F. Neary (Western Ontario, Chairman)
D. Hume (Public Archives)
J. Fingard (Dalhousie)
J. Mathieu (Laval)
P.E. Roy (Victoria)

2. Standing Committees of Council/Comités permanents du conseil

Appointments Committee/Comité des nominations

J. Monet (Ottawa)

Publications Committee/Comité des publications

R.P. Gillis (Public Archives, Chairman)
J. Usher (Manitoba)
P.-A. Linteau (Québec à Montréal)
D. Cole (Simon Fraser)
J.C.M. Ogelsby (Western Ontario)
J. Miller (Saskatchewan, CHA Booklets Editor)
P. Yurkiw (Public Archives, Register of Dissertations Editor)
L. Dechêne (McGill)
R. Allen (MacMaster)
P. Burroughs (Dalhousie)
E. Cappadocia (McMaster)
B. Hodgins (Trent)

CHA/AHA Committee/Comité conjoint SHC/AHA

R. Bothwell (Toronto, Chairman)
P. Buckner (UNB)
J. English (Waterloo)
A. Smith (UBC)
A. Désilets (Sherbrooke)

Committee on Statistical Research/Comité de la recherche quantitative

D.G.G. Kerr (Western Ontario, Chairman)
D. Muise (National Museum of Man)
D.P. Gagan (McMaster)
J.-P. Wallot (Montréal)
P.-A. Linteau (Québec à Montréal)
M. Carroll (Public Archives)

Committee on Graduate Studies/Comité des études supérieures

I. Lambi (Saskatchewan, Chairman)
J.-P. Gagnon (Laval)
S.F. Wise (Carleton)
J. Monet (Ottawa)
P. Harnetty (UBC)
P.B. Waite (Dalhousie)

Committee on the Historical Profession/Comité de la profession d'historien

P. Bietenholz (Saskatchewan, Chairman)
R.C. Brown (Toronto)
M. Brunet (Montréal)
J. Fingard (Dalhousie)
M. Moher (External Affairs)
M. Prang (UBC)
F.J. Thorpe (National Museum of Man)
M. Trudel (Ottawa)
W.J. Jones (Alberta)

Committee on the Teaching of History/Comité de l'enseignement de l'histoire

T. Brennan (Loyola High School, Montreal, Chairman)

J. Usher (Manitoba)
G. Cook (Simon Fraser)

Canadian Committee for the Historical Sciences/
Comité canadien des sciences historiques

N. Zacour (Toronto, Chairman)
F.J. Thorpe (National Museum of Man)
L. Hertzman (York)
J.C.M. Oglesby (Western Ontario)
R. Durocher (Montréal)

Committee on Membership/Comité du recrutement

L.G. Thomas (Alberta, Chairman)
N. Séguin (Québec à Chicoutimi)
M. Young (UNB)
E. Jones (Trent)
R.L. Ogden (Vancouver Archives)

3. Affiliated Committees and Sections/Comités et
sections affiliées

Archives Section/Section des archives

J. Atherton (Public Archives, Chairman)
G. Dodds (Ontario Archives)
M. Swift (Archives of New Brunswick)
V. Williams (Glenbow-Alberta Institute)
J. Parker (Alberta)
R.L. Ogden (Vancouver Archives)
F. Beaudin (Montréal)

Local History Section/Section de l'histoire
locale

C.W. Humphries (UBC, Chairman)
M. Ormsby (UBC)
E.J. Holmgren (Archives of Alberta)
J.A. Bovey (Archives of Manitoba)
M. Angus (Kingston)
J.-R. Denault (Société canadienne du microfilm,
Montréal)
M. O'Rourke (Historic Resources Administration,
Fredericton)
P.R. Blakeley (Archives of Nova Scotia)
A.R. Turner (Legislative Library, Regina)
N. deJong (Archives of P.E.I.)
L. Harris (Memorial)
F.J. Hatch (National Defence, Ottawa)

Military History Committee/Comité de l'histoire
militaire

R.H. Roy (Victoria, Chairman)
W.A.B. Douglas (National Defence, Ottawa)

Urban History Committee/Comité de l'histoire
urbaine

G. Stelter (Guelph, Chairman)
F.H. Armstrong (Western Ontario)
J.M.S. Careless (Toronto)
P.-A. Linteau (Québec à Montréal)
N. MacDonald (UBC)
D.A. Muise (National Museum of Man, co-editor,
Urban History Review)
J. Taylor (Carleton, co-editor, Urban History
Review)
N. Séguin (Québec à Chicoutimi)

D. Sutherland (Dalhousie)
G. Tulchinsky (Queen's)

Western History Committee/Comité de l'histoire
de l'Ouest

P.E. Roy (Victoria, Chairman)
G.F.G. Stanley (Mount Allison)
D.J. Bercuson (Calgary)
J. Eagle (Alberta)
H. Palmer (Calgary)

Labour History Committee/Comité de l'histoire
du travail

I.M. Abella (York, Chairman)
A. LeBlanc (Vanier College, Montreal)
G. Kealey (Dalhousie)
D. Miller (York)

XIV^{ème} CONGRES DES SCIENCES HISTORIQUES

Le XIV^{ème} congrès des sciences historiques aura
lieu à San Francisco, du 22 au 29 août 1975. On
peut obtenir une copie du programme et des
renseignements relatifs au congrès, en
communiquant avec Norman P. Zacour (Department of
History, University of Toronto). M. Zacour est
président du comité canadien des sciences
historiques et aimerait organiser un voyage de
groupe, par avion, de Toronto à San Francisco.

XIVTH INTERNATIONAL CONGRESS OF THE HISTORICAL
SCIENCES

The XIVth International Congress of the Historical
Sciences will be held in San Francisco from
August 22-29, 1975. For copies of the programme
and other information, write Norman P. Zacour,
Department of History, University of Toronto,
Toronto 5. Professor Zacour, who will attend
the congress as chairman of the Canadian Committee
of the Historical Sciences, wishes to arrange a
group flight from Toronto to San Francisco.

UNIVERSITY OF EDINBURGH: LECTURER IN CANADIAN
STUDIES

Applications are invited for a lectureship in
Canadian Studies commencing October 1, 1975, for
a period of three years with a possible extension
of two further years. Preference may be given to
candidates with special interests in some field
of French-Canadian Studies including literature,
politics, economics and economic history though
applicants with other qualifications will also
be considered.

Applications including curriculum vitae and the
names of three referees should be sent to the
Secretary of the University, University of
Edinburgh, Old College, Edinburgh EH8 9YL,
Scotland.

WESTERN CANADIAN STUDIES CONFERENCE

The seventh annual Western Canadian Studies
Conference will be held March 7-8, 1975 at the
University of Calgary. The theme is "The

Settlement of the West."

CANADIAN ASSOCIATION FOR AMERICAN STUDIES

The eleventh annual conference of the Canadian Association for American Studies will be held at the University of Waterloo, October 8-11, 1975. The conference will be concerned with "Business, Politics and Culture in North America." Proposals are invited by March 15, 1975 for papers and multimedia presentations that would have a broad appeal to an interdisciplinary audience. The focus may be either contemporary or historical.

Correspondence should be addressed to Robert Cuff, 220 Founders College, York University, 4700 Keele Street, Downsview, Ontario M3J 1P3.

MILITARY HISTORY SYMPOSIUM

A military history symposium on "Soldiers as Statesmen in the Twentieth Century" will be held at the Royal Military College in Kingston, April 24-25, 1975. Address inquiries to Peter Dennis, Department of History, Royal Military College, Kingston, Ontario, K7L 2W3.

13TH PACIFIC SCIENCE CONGRESS 1975

The Pacific Science Association has announced that their thirteenth Congress will be held in Vancouver, on the campus of the University of British Columbia, from August 18-30, 1975. The theme of the Congress will be "Mankind's Future in the Pacific." Further information may be obtained by writing to the Secretary General, 13th Pacific Science Congress, University of British Columbia, Vancouver, B.C., V6T 1W5.

CANADIAN COMMITTEE FOR THE HISTORY OF THE SECOND WORLD WAR

The annual general meeting of the Canadian Committee for the History of the Second World War has been planned to take place in conjunction with the annual conference of the Learned Societies of Canada in Edmonton. It will be held at 9:30 A.M. in Room 111 of the Humanities Centre, University of Alberta, June 4, 1975.

Inquiries should be addressed to Brereton Greenhous, Secretary, Canadian Committee for the History of the Second World War, c/o Directorate of History, Department of National Defence, Ottawa K1A 0K2.

COMITE CANADIEN DE L'HISTOIRE DE LA DEUXIEME GUERRE MONDIALE

L'assemblée générale annuelle du Comité canadien de l'Histoire de la Deuxième Guerre mondiale aura lieu lors de la conférence annuelle des Sociétés savantes du Canada, à Edmonton (Alberta), à 9 h.30, le 4 juin, dans la salle 111 du Centre des Humanités, à l'Université de l'Alberta.

Veuillez adresser toute demande d'information à: Brereton Greenhous, secrétaire, Le Comité

canadien de l'Histoire de la Deuxième Guerre mondiale, a/s Bureau du Service historique, Quartier général de la Défense nationale, Ottawa (Ontario) K1A 0K2.

DIVERS ASPECTS DE L'HISTOIRE DES POPULATIONS AUTOCHTONES DU CANADA

Tel est le thème d'une conférence qui se tiendra à Ottawa, les 3 et 4 octobre 1975, sous les auspices du Musée national de l'Homme. Les missionnaires, le commerce, les terres, les organisations autochtones, la politique militaire et gouvernementale sont des sujets susceptibles d'être abordés, lors de ce colloque. Toutes les suggestions de communications et de conférenciers seront reçues avec plaisir. Les personnes intéressées peuvent communiquer avec D.A. Muise, à l'adresse suivante: Division de l'Histoire, Musée national de l'Homme, Ottawa, K1A 0M8.

APPROACHES TO NATIVE HISTORY IN CANADA

The National Museum of Man is planning a two day conference on Canadian native history. It will be held in Ottawa on October 3-4, 1975. Themes under consideration for presentation include missionary approaches; trade and empire; the land question; native organizations; and military-governmental policy. Suggestions for topics and speakers would be welcome. Some financial assistance will be available for participants. Those interested should contact D.A. Muise, History Division, National Museum of Man, Ottawa K1A 0M8.

BIOGRAPHICAL SCRAPBOOKS

32 microfilm reels of biographical clippings, mainly from Toronto newspapers from 1911 to 1967, are now available. The subjects are all Canadian or of Canadian significance. Write Monika Jensen, Public Relations Officer, Metropolitan Toronto Library Board, 214 College Street, Toronto, M5T 1R3.

newsletter
CANADIAN HISTORICAL ASSOCIATION



bulletin
SOCIÉTÉ HISTORIQUE DU CANADA

VOL. 1 No. 1
Winter 1975

VOL. 1 N° 1
Hiver 1975

Edited by / Edité par
JEAN-PIERRE GAGNON
NORMAN HILLMER

Public Archives of Canada
395 Wellington Street
Ottawa K1A 0N3
Tel: 992-3957

Archives publiques du Canada,
395, rue Wellington,
Ottawa, K1A 0N3
Tél: 996-8498